
A Szeged–Csanádi Egyházmegye magazinja

XVII. évfolyam, 3. szám
2025. június 23.

Habemus 
papam!

IN
G

Y
E

N
E

S
IN

G
Y

E
N

E
S



T 2T

Ajánlat a tartalomból

19.  EGY ZAKLATOTT VILÁG 
PÁSZTORA

Robert Francis Prevost Ágoston-rendi szerzetest, ame-
rikai bíborost, a Püspöki Dikasztérium korábbi prefek-
tusát május 8-án választották meg a katolikus egyház 
267. pápájának, aki a XIV. Leó nevet választotta.

10.   EREDMÉNYES ÉVET 
ZÁRT A GÁL FERENC 
EGYETEM

Soha annyi hallgatója nem volt a Gál Ferenc Egyetem-
nek, mint az elmúlt tanévben. A szegedi központi tan-
évzáró ünnepségen az intézmény rektora beszámolt az 
eddig elért fejlődésről és beszélt a következő időszakban 
várható fejlesztésekről, új képzésekről is

14.   EGYEDÜLÁLLÓ 
SZAKMAI PÁRBESZÉD 
ÁGOTA FALVÁN

Történelmi jelentőségű országos gyermekvédelmi 
konferenciát rendeztek a  Bács-Kiskun vármegyei 
Tass-Alsó szenttamáson, ÁGOTA Falván. A  négyna-
pos rendez  vényen 2500 szakember, a gyermekvédelmi 
szakellátásban érintett állami, egyházi és civil szerve-
zetek, valamint az ágazati irányítás képviselői vettek 
részt.

6.  FELSZENTELTÉK OKÁNY 
ÚJ TEMPLOMÁT

A Békés vármegyei Okányban csaknem tizenöt éve 
fogalmazódott meg először a római katolikus templom 
építésének gondolata. Ez egybecsengett a Szeged-Csa-

nádi Egyházmegye törekvé-
sével, mely szerint a területén 
lévő települések mindegyikén 
épüljön templom. Az egyház-
megyei, kormányzati és tele-
pülési összefogásnak köszön-
hetően mintegy 345 millió 
forintból épült meg a hatvan 
férőhelyes, a közösségi térrel 
együtt 192 m2-es templom.

4.   VILÁGHÍRŰ VENDÉG 
A PÜNKÖSDI 
SZENTMISÉN

Minden bizonnyal 
nemcsak a  bérmálás 
szentségében része-
sülők, hanem minden 
szentmisén részt-
vevő számára örökké 
maradandó élmény-
nyé vált az idei, a szé-
kesegyházban tartott 
pünkösdi szentmise, 
amelyen meglepe-
tésre a kórust a „XXI. 
század tenorja”, José 
Cura vezényelte.
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Üzenet

Tisztelt Olvasòk,
Kedves Testvèrek!

A régi sláger szövege szerint búcsúzni mindig annyi, mint egy kicsit meghalni. 
Akik életüket jellemzően viszonylag szűk térben, többé-kevésbé ugyanazokból 
a tagokból álló közösségben, csoportban élik le, azoknak ritkán kell búcsúzni bár-
kitől. Másrészt ma már, amikor a nagy távolságú közlekedés – akár gyakran és 
könnyen – igénybe vehető bárki számára, a repülőtereken, pályaudvarokon ritkán 
látunk olyan érzelmes, könnyes búcsúzási jeleneteket, mint mondjuk 40-50 éve 
vagy a filmeken.
Ugyanakkor ma is vannak alkalmak, amikor búcsút kell venni jó baráttól, munka-
társtól vagy jó szomszédtól. Sokan azért kerülik, ha tehetik, az ilyen búcsúzkodást, 

mert nem tudják rejtve tartani érzelmeiket. A legszomorúbb búcsúzás pedig a halál előtti vagy utáni attól, akivel 
igazán jó személyes kapcsolatban voltunk. Akik a Názáreti Jézussal szoros személyes kapcsolatban voltak földi 
életében – a közvetlen munkatársai, apostolai, leghűségesebb követői – azok végig az ő fizikai közelségében vol-
tak, együtt járták aránylag kis területen a városokat, falvakat. A halála előtti napoktól kezdve azonban néhány 
hétig nagyon intenzív érzelmi hullámvasúton érezhették magukat, mely idő alatt kétszer is búcsúzniuk kellett 
tőle. Amikor elfogása előtt Jézus búcsúzik tőlük, nem is érzik át, nem is értik, miről van szó, hisz el sem tudják 
képzelni, hogy Jézus meg fog halni. Amikor kivégzik, végtelen szomorúságot éreznek, letargiába esnek, azzal 
a meggyőződéssel, hogy vége az ügynek, nem látják többet. Amikor húsvétkor feltámad, és emberi, fizikai való-
ságában találkozik velük, és megmutatja, hogy él, először hitetlenkedés, majd végtelen öröm járja át őket. Ami-
kor azonban közli velük, hogy bár valóban föltámadt és él, de nem a földi életbe jön vissza, hogy együtt folytassák 
félbeszakadt munkájukat, szolgálatukat, hanem ő már a célba jutott egész emberségével együtt, azaz búcsúzni 
jött, akkor ismét szomorúság fogja el őket.
Erre a jelenetre emlékeztünk pünkösd előtt, Jézus mennybemenetelének ünnepén. Jézus utoljára két dolgot mond 
nekik. Nem azt, hogy: amire tanítottalak, azt csináljátok tovább immár nélkülem, fog menni a dolog. Hanem: 
ahogy rám hallgattak az emberek, rátok is fognak, de ahogy engem gyűlöltek, titeket is gyűlölni fognak, sőt lesz, 
aki az életetekre tör. Ennek valószínűleg nem örültek annyira. De azt is mondja, hogy nem hagyja őket egyedül, 
sőt ezentúl még személyesebb, élőbb kapcsolatban lehetnek vele. 
Egy választás előtt a jelölt politikus minden idejét az emberek között tölti, hogy minél többen megismerjék – 
bár napjainkban a közösségi média segítségével sokkal nagyobb ismertségre lehet szert tenni, mint a fizikai 
jelenléttel. Az ismertség így jóval nagyobb, igaz, sokkal kevésbé személyes vagy egyáltalán nem az. Jézus nem 
a közösségi médiát vette igénybe annak érdekében, hogy minél több emberrel kapcsolatba kerüljön, hanem 
egy sajátos ajándékot, a Szentlelket ígérte maga helyett. A Szentlélek által nem csupán akkori barátai, követői 
maradhattak kapcsolatban vele, hanem a mai napig bárki, aki meg akarja őt ismerni. Ez a kapcsolat pedig sok-
kal személyesebb, közvetlenebb és élőbb, mint amit akár az akkori kortársai megéltek, akik előtte fizikailag is 
találkoztak vele.
Az ígéret teljesülését, a Szentlélek ajándékának elküldését és az idők végezetéig való jelenlétét ünnepeljük ezek-
ben a  hetekben. Ezen időszakban érdemes egy kicsit azzal törődnünk, hogy személyesebbé, élőbbé, közvet-
lenebbé, őszintébbé tegyük emberi kapcsolatainkat, a  Szentlélek segítségével pedig elevenebbé, meghittebbé 
tegyük kapcsolatunkat a feltámadt Krisztussal.

Kiss-Rigó László
püspök
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Minden bizonnyal nemcsak a  bérmálás 
szentségében részesülők, hanem minden 
szentmisén résztvevő számára örökké 
maradandó élménnyé vált az idei, a szé-
kesegyházban tartott pünkösdi szentmise, 
amelyen meglepetésre a  kórust a  „XXI. 
század tenorja” vezényelte.
Rendhagyó módon Szamosi Szabolcs, a  székesegyház 
zenei igazgatója köszöntötte a  pünkösdi szentmisére és 
a Belvárosi Plébánia bérmálkozására érkezőket. A mel-
lette álló szemüveges, ősz hajú, szakállas férfit mutatta be 
a dómban összegyűlteknek, aki ez alka-
lommal a  templom kórusát vezényelte, 
majd átadta a szót a vendégnek, akivel 
néhány órával később, a  Con Spirito 
Egyházzenei Fesztiválon együtt adtak 
koncertet. 
– Jelen század első tíz évében többször 
léptem fel Szegeden. Legutóbb 2009-
ben jártam itt, a  zenekar néhány tagja 
talán emlékszik még rám. Nagyon örü-
lök, hogy ezzel a  zenekarral és kórus-
sal működhetek együtt – fogalmazott 
a  világhírű vendég, José Cura argen-
tin operaénekes, zeneszerző, karmes-
ter. A „negyedik tenor” megcsillantotta 
humorát is, mikor megjegyezte, bízik 
abban, hogy nem kell újabb másfél év-
tizedet várnia, hogy felléphessen Szegeden, „mert akkor 
már nagyon öreg leszek”. Azt kívánta, élvezzék mind 
a délelőtti szereplését, mind a délutáni koncertet, de sze-
rényen azzal zárta a  szavait, hogy a  szentmise során ő, 
a kórus és a zenekar csupán kiegészítő, „dekorációs” sze-
repet játszanak, a hangsúly a spirituális részeken van.
Kiss-Rigó László püspök a pünkösd fontosságát emelte ki 
szentbeszédében. Ekkor küldte el a  Megváltó tanítvá-
nyainak ajándékát, a Szentlelket, s az apostolok e segít-
séggel folytathatták Jézus művét. Szentbeszédének nyitó-
gondolatában a búcsúzást járta körbe, amely megjelenik 
mindennapi életünkben is: lehet szomorú vagy némi örö-
möt adó is. Jézus kétszer is elbúcsúzott tanítványaitól, ők 
azonban nem értették meg ezt. Krisztus „egyfajta érzelmi 
hullámvasútra ültette” az apostolokat. A tanítványok csak 
a kivégzés után fogták fel mesterük szavait: ezt követően 

szívüket szomorúság járta át, de a letargiájukat hihetetlen 
öröm váltotta fel, mikor húsvét vasárnapján találkoztak 
a  feltámadt Krisztussal. Azonban ismét kétségbeestek, 
mikor kiderült néhány nappal később, hogy Jézus nem 
visszajött folytatni földi életét, hanem már célba jutott. 
Örültek, hogy feltámadt, de bennük maradt a kérdés: nél-
küle hogyan folytatjuk tovább?
– Búcsúbeszédében Jézus két dolgot mondott tanítványai-
nak. Egyrészt azt, hogy mit várhatnak: ahogy én rám 
hallgattak, úgy rátok is fognak, s ahogy engem gyűlöl-
tek, úgy titeket is fognak, s ahogy engem kivégeztek, úgy 
néhányótoknak szintén az életére fognak törni. Másrészt 
azt üzente: nem hagylak árván titeket. Egy ajándékot, 
egy eszközt ígért nekik, amellyel élő kapcsolatban lehet-
nek vele, ez a Szentlélek – emlékeztetett a püspök. Rá-

mutatott, a Szentlélek segítségével két-
ezer év óta élő kapcsolatot alakíthatunk 
ki a feltámadt Krisztussal, ami sokszor 
jóval személyesebb, mint a  kortársaké 
volt. A  bérmálkozók ezt az ajándé-
kot kapják meg sajátos módon, hiszen 
most hitet tesznek amellett, hogy nem 
csupán beleszülettek a  keresztény kul-
túrába vagy saját döntésüktől függetle-
nül megkereszteltettek csecsemőként, 
hanem saját döntésük, hogy élő kapcso-
latban akarnak maradni Jézussal.
A keresztségi fogadalmuk megújítása 
után a püspök a bérmálás szentségében 
részesítette a  Belvárosi Plébánia bér-
málkozóit. 

tóth marcell

Világhírű vendég 
a pünkösdi szentmisén

José Cura a szegedi dómban
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Június 1-jén a világegyházban Jézus mennybemenetelét 
ünneplik – egyházmegyénkben ugyanakkor több helyen 
a bérmálkozás ünnepét is ekkor tartották.
Az evangélium alapján a nap mottója 
a búcsúzás, a gyulai Nádi Boldogasz-
szony-templomban is ezen motívum 
alapján szólt a  szentmisén megjelen-
tekhez – köztük negyven bérmálkozó 
fiatalhoz – Kiss-Rigó László püspök. 
A  főpásztor emlékeztetett, amikor 
Jézust kivégezték, a tanítványok meg-
döbbentek, nem értették, mi történt. 
Amikor húsvétkor feltámadt, és meg-
jelent nekik, nem akartak hinni a sze-
müknek, de aztán végtelen öröm 
töltötte el őket. Amikor viszont szem-
besültek azzal, hogy Jézus célba ért, de 

fizikailag nem lesz jelen többé, ismét 
elszomorodtak. 
– Jézus ekkor azt mondta, én most ki-
lépek az életetekből, de ha folytatjá-
tok azt, amit csináltunk, akkor vele-
tek is ugyanúgy bármi megtörténhet, 
mint velem. Akik rám hallgattak, 
rátok is hallgatni fognak, akik fizi-
kailag bántalmaztak, azok veletek is 
ezt teszik majd. Azóta eltelt kétezer 
év, most pedig itt vagyunk mi, aki-
ket nem nagyon üldöznek, igaz, a sza-
vunkra sem hallgatnak túl sokan. De 
Jézus nem is a  statisztikai évkönyvek 

számára alapította egyházát, hanem 
azért, hogy legyen valaki, aki hitele-
sen képviseli Őt, tanúságot tesz Róla. 
Ezek lennénk mi, keresztények, itt, 
Gyulán is – fogalmazott a püspök. 
Kiss-Rigó László a  személyes és 
a nem személyes kapcsolatok közötti 
jelentős különbségre utalt, amikor azt 
mondta, a  Szentlélek által Krisztus-
sal élő kapcsolatban maradhatunk. Ez   
kapcsolat élőbb lehet, mintha például 
egy olyan faluban élnénk, ahol Jézus 
valaha járt. 
– Jézus fizikai távollétében is meg-
hitt kapcsolatban lehetünk vele. Mi 
ugyanis nem egy elhunyt emberhez 
csatlakoztunk, akinek próbáljuk fel-
idézni a  tanítását, hanem a  Szent-
lélek által a  feltámadt Krisztushoz 
kapcsolódunk. A bérmálkozók eddig 
is a  közösséghez tartoztak, de első-
sorban azért, mert ebbe születtek. 
A  bérmálkozással viszont tudatosan, 
maguk fejezték ki a  szándékot, hogy 
a  feltámadt Krisztussal szeretnének 
kapcsolatban lenni – mondta Kiss-
Rigó László. 
A szentmisén negyvenen részesül-
tek a bérmálás szentségében. A fiata-
lok fele a Karácsonyi iskola tanulója, 
a többiek más katolikus intézmények 
növendékei, de kerültek ki bérmál-
kozók az állami intézmények mel-
lett a gyulai román vagy a református 
iskolából is. csiszér áron

Negyvenen bérmálkoztak 
Gyulán
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Felszentelték Okány 
új templomát
A Békés vármegyei Okányban csaknem tizenöt éve fo-
galmazódott meg először a római katolikus templom épí-
tésének gondolata. Ez egybecsengett a Szeged-Csanádi 
Egyházmegye törekvésével, mely szerint a területén lévő 
települések mindegyikén épüljön templom. Az egyház-
megyei, kormányzati és települési összefogásnak köszön-
hetően mintegy 345 millió forintból épült meg a hatvan 
férőhelyes, a közösségi térrel együtt 192 m2-es templom.
Pünkösdöt megelőzően, június 7-én 
Kiss-Rigó László szeged-csanádi püs-
pök szentmisén áldotta meg az egy-

házmegyében egyedüliként Boldog 
Apor Vilmos nevét viselő templomot. 
Az ünnepi alkalmon úgy fogalma-

zott, amikor az ember tönkreteszi 
a  kapcsolatát és elfordul az Isten-
től, akkor megromlik a  kapcsolata 
az embertársaival, meghasonlik saját 
magával, és tönkremegy a  kapcso-
lata a  természettel is. Ezen javítani 
saját maga senki nem tud, ezért van 
szükség a megváltásra, és ezért tart-
juk Jézus Krisztust a  megváltónk-
nak. Kétezer év óta hozzá tartozunk, 
a  kereszténységben a  hitünk válto-
zatlan. Jézus megadta a  lehetőségét, 
hogy vele élő kapcsolatban marad-
junk. Pünkösdkor is ezt ünnepeljük, 
hogy elküldte ajándékként a  Szent-
lelket mindenkinek. A  templomot 
az Isten házának szokták mondani, 
pedig az az embereké. Itt, Okány-
ban is a templom egy lehetőség, hogy 
igazi közösség alakuljon azok között, 

akik a  környéken Krisztus 
követői.
Kovács József országgyű-

lési képviselő hiánypótlónak 
nevezte a  korábbi katolikus ima-

ház helyén álló új templomot, majd 
felidézte a  névadó vértanú püspök 
életútját.

Okány polgármestere, Szívós László 
Ferenc köszöntőjében úgy fogalma-
zott, a település nagyon szép ajándé-
kot kapott. Egyrészt két templom-
tornya lett, másrészt olyan közösségi 
térrel is gazdagodott, amely tovább 
erősíti az emberek helyi kötődését.
Az oltár feletti, Boldog Apor Vil-
most ábrázoló festményt Kovács Jenő 
készítette. A  templom tornyában 
lakó harangot Őrbottyánban öntöt-
ték Nagy Gábor Lajos magánadomá-
nyából.

lévai ildikó
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A Dugonics téren, a  Katolikus Házban kapott helyet 
az 1996-ban alapított Szegedi Katolikus Egyetemi Lel-
készség. Azzal a  céllal hozták létre, hogy az egyetemi 
városban az otthoni közösségüktől távol tanuló egyete-
misták számára közösséget biztosítsanak. A  lelkészség 
gerincét a  heti rendszerességgel találkozó kisközössé-
gek alkotják, ezek mintegy nyolcvan főt vonzanak. Egy 
viszonylag kisebb réteg igénye, hogy hétről hétre elköte-
leződve kisközösségi formában összegyűljenek – mondja 
Sándor atya. A csoportok között van katekumen, karita-
tív csoport, „klasszikus” beszélgetős közösség, és elindult 
egy rózsa füzér csoport is, akik minden szerdán gyűlnek 
össze imádkozni. 
Egy második szint a  számukra és velük együtt szerve-
zett programok, mint például a Kárpát-medencei Egye-
temi Lelkészségek Találkozója (KELET) vagy egy szín-
házlátogatás vagy a  Face2face imaest vagy épp a  városi 
keresztút. Ez utóbbit idén virágvasárnap előtti szerdai 
napon tartották, felismerve, hogy a Covid megváltoztatta 
a hazautazások ritmusát. A járvány óta az egyetemisták 
minél többet otthon akarnak lenni, hétvégén nincsenek 
már Szegeden. Az időpont megváltoztatása szerencsés-
nek bizonyult, több mint kétszázötvenen vettek részt 
ezen a jubileumi év jegyében összeállított, Alsóvárosból 
induló és a dómba érkező imádságos alkalmon. Idén feb-
ruárban Eger adott otthont az Eszterházy Károly Kato-
likus Egyetem lelkészsége szervezésében a háromnapos 
KELET-nek, melyen a 30 felsőoktatási intézmény két-
száz hallgatója között ott voltak Köllő Sándor vezetésé-
vel a szegediek is. A nagyböjtben az egyetemi lelkészség 
a Keresztény Roma Szakkollégiummal rendezett roma–
magyar imaestet Egy este a közösségért címmel. 
Még szélesebb réteget szólítanak meg a  vasárnap esti 
misék, melyeket általában Köllő Sándor tart. Biztos 
ponttá vált, hogy a Lelkes Zeneteam adja a zenei szolgá-
latot, és néhány éve saját ministránscsoportja is van az 
esti8asnak. 

Köllő Sándor fontosnak tartja, hogy jelen legyen a  lel-
készség közösségi életében. Azt látja, a  hozzájuk járó 
fiatalokat foglalkoztatja, hogy szoros istenkapcsolatuk 
legyen, jól akarják élni életüket, fontos nekik a  pár-
kapcsolat. Örömmel látja, hogy sokan önkénteskednek. 
A lelkészség is csatlakozott ahhoz a kezdeményezéshez, 
hogy önkéntesek bejárnak a szülészetre, a női klinikára, 
hogy gondoskodjanak azokról a babákról, akiket a szü-
leik elhagynak. Már szeptemberre toborozzák az önkén-
teseket, a  jövő tanévben kreditpontot is kaphatnak érte 
az egyetemen. 
Egyetemistaként hitéleti közösséghez tartozni különle-
ges lelki és érzelmi támaszt nyújthat a kihívásokkal teli 

időszakban. A közösség biztonságos teret ad az értékek 
mélyebb megélésére, a  hit megerősítésére és az őszinte 
kapcsolatok kialakítására. Itt olyan barátokra lelhet az 
ember, akik hasonló gondolkodásúak és támogatják egy-
mást a  fejlődésben – nemcsak szellemileg, hanem lel-
kileg is. Emellett a közösségi élmények, mint az imák, 
dicsőítések vagy közös szolgálatok segítenek abban, hogy 
az egyetemi évek ne csak tanulásról, hanem lelki növeke-
désről is szóljanak.

trauttwein éva
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Tanévet zárt a Szegedi Katolikus Egyetemi Lelkészség

Lelki otthon az egyetemi 
évek alattMinden vasárnap várják az esti8asra 

az egyetemistákat, ez a  szentmise az 
egyik fix pont a Szegedi Katolikus Egye-
temi Lelkészség életében. Május 18-án az 
ötödéves orvostanhallgatók adtak hálát 
az elmúlt évekért, és együtt imádkoztak 
azért, hogy hivatásuk során az életet szol-
gálják. Köllő Sándor egyetemi lelkészt 
kérdeztük a záruló tanév programjairól.
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Minden élet érték
A meg nem született gyermekekre emlékeztek az egy-
házmegye területén – még mindig tragikusan sok élet ér 
véget az abortusz beavatkozások miatt. Ebben a világ-
ban továbbra is elengedhetetlen a családok segítése, lelki 
megerősítése: a nyár folyamán több is programot szervez 
számukra az egyházmegye Pasztorális Helynöksége.

A kisgyermekes családoknak ünnep-
nap május utolsó vasárnapja, de saj-
nos sokan csak vágyakozhatnak arra, 
hogy lányukat, fiukat magukhoz 
ölelhessék.
– A  tavalyi évben 77 500 gyer-
mek született Magyarországon, ám 
33 150-et az anyaméhben veszítet-
tünk el. Ebből 20 250 apró gyer-
mek az abortusz áldozata lett – majd’ 
minden negyedik megfogant élet – 
emlékeztet a  Szeged-Csanádi Egy-
házmegye Pasztorális Helynökségé-
nek CsaládKözPontja.
Május 22-én Szegeden, az egyetem 
szülészeti és nőgyógyászati kliniká-
ján a CsaládKözPont mellett a Refor-
mátus Kórházlelkészi Szolgálat és 
a  Szent Dömötör Kórházlelkészi 
Szolgálat, május 25-én Békéscsabán 
a  Békés Vármegyei Központi Kór-
ház Dr. Réthy Pál Tagkórházának 
aulájában a Szent Dömötör Kórház-

lelkészi Szolgálat, valamint a Békés-
csaba Belvárosi Plébánia szervezésé-
ben emlékeztek a meg nem született, 
elhunyt gyermekekre, imádkoztak 
a családjaik, orvosaik, ápolóik testi és 
lelki gyógyulásáért „A meg nem szüle-
tettek emlékére” készíttetett emléktáb-
láknál.

◆ ◆ ◆

Idén is megrendezik a  Szent László 
Focitornát, egy olyan lovagi küzdel-
met, ahol a kard helyett a labdáé a fő-
szerep. A  XXI. század lovagjainak 
páncélt és zászlót sem kell hozniuk, 
viszont elvárás velük kapcsolatban, 
hogy minimum hat, cserékkel együtt 
maximum tízfős csapatban szükséges 
érkezniük, be kell tölteniük a 30. élet-
évüket és az egyenlő esélyek jegyében 
nem lehetnek igazolt futballisták. 
A  mérkőzések június 28-án, szom-
baton reggel kezdődnek a Szent Gel-

lért Fórumon, a  legjobb csapat el-
nyeri a  focitorna vándorserlegét. Az 
amatőr sportolók mellett a szervezők 
szeretettel várják a szurkoló felesége-
ket, gyermekeket is, s részükre is biz-
tosítanak napközben frissítő italokat, 
harapnivalókat és a  program végén 
finom ebédet. A maximum nyolccsa-
patos tornára lapzártánkig hat együt-
tes jelentkezett, a  két kiadó helyre 
június 25-én éjfélig lehet „pályázni”, 
a  nevezési díj csapatonként 5000 
forint.

◆ ◆ ◆

Szintén hagyomány, hogy július ele-
jén a  Pasztorális Helynökség Csa-
ládKözPontja megszervezi a  bala-
toni családi táborozást. Három napra 
és két éjszakára, július 4–6. között 
háromszáz főt várnak a  Szeged-
Csanádi Egyházmegye területéről 
a  zánkai Családi Erzsébet-táborba. 
A  program különlegessége, hogy 
nemcsak a gyermekeket és a szülőket, 
hanem a nagyszülőket és a dédszülő-
ket is várják, így akár négy generáció 
is együtt kapcsolódhat ki. A „magyar 
tengerben” fürdés mellett lehetőség 
nyílik kézműves foglalkozásokon, 
hajókiránduláson, sportmeccseken 
és -bajnokságokon való részvételre, 
megismerhetik egymást a  családok 
akár napközben beszélgetve, akár 
a közös esti ima előtt vagy után.

◆ ◆ ◆

A nyár folyamán két női lelkinapra is 
várják a  hölgyeket. Július 2-án dél-
után 5 órától Sarlós Boldogasszony 
napján, a  találkozás ünnepén a  női 
kör tagjai tánccal, zenével, szavakkal, 
imával kapcsolódnak egymáshoz, 
saját magukhoz és Istenhez. Más-
fél hónappal később, Nagyboldog-
asszony ünnepén, augusztus 15-én 
a  Domaszék melletti Stella Maris 
vendégházba várják elvonulásra azo-
kat a  lányokat, asszonyokat, akik 
kedvelik a  természetet, a  szabadsá-
got, a közösséget.

A programokra való jelentkezés pon-
tos részleteiről a pasztoralis.hu honla-
pon találhatnak bővebb információt 
az érdeklődők.

tóth marcell
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Rómában járt a Szeged-Felsővárosi Szent Miklós Plé-
bánia zarándokcsoportja. Ember tervez, Isten beteljesít-
élménnyel térhetett haza Rómából a 800 éves jubileumát 
ünneplő közösség. A szentév alkalmából látogattak el Ró-
mába, és a Szent Péter téren részesei lehettek XIV. Leó 
pápa megválasztásának. Serfőző Levente plébános és 
Gál Mónika számoltak be élményeikről.

Május 7-én indult a  felsővárosi plé-
bániai közösség harminchét tagja 
– középiskolások, házaspárok, csa-
ládtagok, nyugdíjasok – Rómába 
arra a hálaadó zarándoklatra, melyet 
a  plébános, Serfőző Levente szerve-
zett a  szentév és az egyházközség 
jubi leumi éve – 800 éve van imahely 
Felsővároson – alkalmából. Elkísérte 
őket Veréb László atya, egyetemi spiri-
tuális lelkész és Köllő Sándor szeged-
belvárosi káplán is.
– Rendkívüli és kegyelmi időben 
érkeztünk az örök városba – fogalmaz 
a plébános.
Az út szervezését már tavaly augusz-
tusban elindították. A készület része 
volt, hogy a plébános négy alkalom-

mal fényképes előadáson adott be-
tekintést Róma egyházi és művé-
szettörténeti kincseibe. Az online is 
közvetített előadást közel hetvenen 
követték, akik „lelki zarándokként” 
csatlakoztak a  csoporthoz, majd 
a május 31-én tartott plébániai napon 
örömmel hallgatták meg az utazók 
élménybeszámolóját.
– Lélekben én is kicsit ott voltam – 
fogalmazták meg többen.
– A  felsővárosi zarándokok gazdag 
program részesei voltak: 5 nap, 45 km 
gyaloglás, kevés pihenés, sok kegye-
lemi pillanat, köztük a legnagyobb, az 
új pápa, Szent Péter utódának megvá-
lasztása és első szavai – foglalta össze 
élményeiket Serfőző Levente. A plé-

Ott voltunk, amikor 
történelmet írt az egyház

bános úgy látta, a résztvevők hite, az 
egyházhoz és egymáshoz való kötő-
dése megerősödött, ajándékként élték 
meg, hogy ott lehettek az új szentatya 
megválasztásának bejelentésekor.
– A  szent lépcsőnél a  csoport nagy 
része térdelve, hosszan imádkozott. 
Igen komolyan átélték ezt az évezre-
des hagyományt. 
Levente atya beszámolt arról, hogy 
a  csoportból sokak első ízben jár-
tak Rómában, elsőként találkoztak 
a római magyar jelenléttel.
– Minden magyar emlék igazi büsz-
keséggel töltötte el az embereket, 
állandóan azt mondogatták, olyan 
jó, hogy itt vagyunk, olyan jó, hogy 
vannak magyar kapcsolódási pon-
tok, hogy a magyar egyház jelen van 
Rómában. Ez mindannyiunk szá-
mára újabb megerősítés volt.
Gál Mónika is a zarándokcsapat tagja 
volt. Családjával a  plébánia életének 
– a  karitász- és a  zenei csoportban 
– tevékeny részese, a  hívek közös-
ségét barátságosnak, nyitottnak éli 
meg. Mónika szerint az út „sok-
kal több volt, mint hogy megnéztük 
Rómát”. Úgy érzi, a zarándoklat lelki 
megújulást, Istenre és egymásra való 
oda figye lést, örök élményeket, adott 
nekik. Mónika leírta, hogyan élte 
meg csapatuk az eseményeket.
– Mintegy 3,5 kilométerre voltunk 
a Szent Péter tértől, amikor értesül-
tünk, hogy felszállt a fehér füst. Nagy 
rohanás volt, hogy eljussunk a  térre. 
Sikerült, vártunk, izgultunk. Heve-
sen dobogott a  szívünk, mindenkin 
a boldogság látszott. Kitörő örömmel 
köszöntöttük az új pápát. Aznap este 
valóban áldottnak éreztem magam.
A római zarándoklat nemcsak emlé-
kezetes eseményekkel, hanem mély 
lelki élményekkel is gazdagította 
a  résztvevőket – hitükben megerő-
södve, közösségükhöz még szorosab-
ban kötődve tértek haza Szegedre. 

t. é.
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Június 13-án tartották meg a  Gál 
Ferenc Egyetem központi tanév-
záró ünnepségét, valamint Te Deum 
szentmiséjét a szegedi dómban.
Az aznapi szentleckéből kiindulva 
Ézsaiás próféta jövendöléséről beszélt 
Kiss-Rigó László püspök, a Gál Ferenc 
Egyetem nagykancellárja, miszerint 
eljön majd Krisztus, hogy erősítse 
a  gyengéket, gyógyítsa a  betegeket, 
felemelje az elesetteket és reményt 
adjon a  bűnösöknek – aki egyben 
követőitől ugyanezt várta.
– Jézus nemcsak a tizenkét apostolt – 
közvetlen „munkatársait” – bízta meg 
e feladattal, hanem egy szélesebb kört: 
hetvenkét tanítványt. Mindazok, akik 
a  történelemben őt képviselik, akik 
magukat kereszténynek vallják, arra 
küldi, hogy ezt ellássák – fogalma-
zott a püspök. Rámutatott, nem egye-
dül a teológia feladata, hogy az egész 
társadalom számára az életet szebbé, 
értelmesebbé, igazságosabbá, ember-
hez méltóbbá tegye, hanem minden 
más tudományágé is. Az egyetem 
közössége is e szellemben működik, 
Krisztus értékeinek megfelelően.
Dux László professzor, az intézmény 
rektora beszédében kiemelte, még 

soha ennyi diák nem kezdte meg 
a  tanulmányait náluk: 2024 őszén 
1400 elsőéves iratkozott be, a  tel-
jes hallgatói létszám 2500–3000 fő 
között volt. Mind a négy karuk olyan 
feladatokat vállalt, amelyekkel a régió 
és az egyházmegye fejlődését szol-
gálták: konferenciákat, találkozókat 
szerveztek, nemzetközi együttmű-
ködésekben vettek részt, sőt két vár-
megyében az ÁGOTA Alapítvány 
jótékonysági futásainak lebonyolítá-
sához is csatlakoztak társszervező-
ként. Kiválóan teljesítettek az oktatók 
és hallgatók is: az előbbiek közül öten 
kaptak magas állami kitüntetést, az 
utóbbiak pedig az Országos Tudomá-
nyos Diákköri Konferencián szerepel-
tek eredményesen.
Jelentős felújításokat hajtottak végre 
telephelyeiken, az épületek, termek, 
kapcsolódó létesítmények felújí-
tása több százmillió forint értékben 
a következő években is folytatódni fog. 
Gondoskodáspolitikai Intézetet alapított 
az egyetem, amely várhatóan 2026-
ban kezdi meg működését Szegeden, 
a Bérkert utcában. A tanévnyitó nap-
jának reggelén érkezetta hír: az Okta-

tási Hivatal bejegyezte és jóváhagyta 
angol nyelvű egészségügyi képzéseik 
indítását, amelynek köszönhetően 
bekapcsolódhatnak a  Hungary Helps 
programba, a fejlődő országok segíté-
sébe. 
A rektor köszöntője után, a  hagyo-
mányoknak megfelelően a Gál Ferenc 
Egyetem elődintézményeiben – 
a Szegedi Hittudományi Főiskolán és 
az Egyházmegyeközi Szeminá rium-
ban – 50, 60, 65, 70 évvel ezelőtt vég-
zettek vehették át arany, gyémánt, vas, 
illetve rubin díszdiplomájukat a  rek-
tortól és Kovács József általános hely-
nöktől, a Teológiai Kar dékánjától. 
Több kitüntetést és díjat átadtak az 
ünnepség során. A Gál Ferenc Egye-
tem Kiváló Gyakorlóhelye lett az OTP 
Bank Kelet-magyarországi Régiója, 
a  Budapesti Szent Ferenc Kórház 
pedig Oktató Kórház címet kapott az 
intézménytől. Két, munkáját kiemel-
kedő színvonalon végző oktató és egy 
adminisztrációs munkatárs teljesít-
ményét ismertek el: dr. Máthé Ilona 
főiskolai docens Oktatói Emlékérmet 
vehetett át, dr. Nyári Csaba dékánhe-
lyettes, tanszékvezető főiskolai docens 
az egyetem Kiváló Oktatója díjban, 
Kónya Tünde titkárságvezető az Év 
Dolgozója kitüntetésben részesült.
Az ünnepség utolsó részében a 2024–
2025-ös tanév tavaszi félévében a hit-
életi és a  szegedi világi szakokon 
végzett hallgatók – közel ötvenen – 
vehették át diplomájukat. t. m.
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Eredményes évet zárt 
a Gál Ferenc Egyetem
Soha annyi hallgatója nem volt a Gál Ferenc Egyetem-
nek, mint az elmúlt tanévben. A szegedi központi tan-
évzáró ünnepségen az intézmény rektora beszámolt az 
eddig elért fejlődésről, és beszélt a következő időszakban 
várható fejlesztésekről, új képzésekről is.
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Szülőként, nagyszülőként joggal vár-
hatjuk el, hogy szakmailag – legyen 
szó a  nevelésről vagy az adott tan-
tárgy ismeretanyagáról – felkészült és 
naprakész tudással rendelkező peda-
gógusok tanítsák gyermekeinket. Ezt 
az igényt már a korábbi kormányza-
tok felismerték, így az elmúlt évek-
ben, évtizedekben mind az állami, 
mind az egyházi fenntartású közne-
velési intézményekben dolgozó taná-
roknak kötelező volt időközönként 
továbbképzéseken részt venniük. Egy 
tavaly megjelent, de idén hatályba 
lépett kormányrendelet jelentős pozi-
tívumokat hozott, de egyben kihí-
vásokat is jelent a  Szeged-Csanádi 
Egyházmegye oktatási intézményei 
számára – minderről Lipcsei Imre nyi-
latkozott a Toronyirány magazinnak.
– Hét év helyett öt év alatt kell 120 
kreditet teljesíteni a  kötelező és 
választott képzések közül. Több 
képzés – például a  Nemzeti Alap-
tantervről szóló – csak a  Nemzeti 
Közszolgálati Egyetemen érhető el – 
fogalmazott az egyházmegyei peda-
gógiai intézet vezetőjeként Lipcsei 
Imre. Hozzátette, a jogszabályi válto-
zás miatt az Oktatási Hivatalnak kell 
akkreditálni nemcsak az új, hanem 
a  már ismert, bevált képzéseiket is. 
Viszont idén augusztusig a  korábbi 
akkreditációk még érvényesek, így 
azokon még részt vehetnek a pedagó-
gusok, s bíznak abban, hogy hama-
rosan az új programjaikat is elfogadja 
a hivatal. 
A „régi” képzések közül júniusban 
indul még a  kooperatív tanulásról, 

csoportmunkáról szóló – Lipcsei Imre 
emlékeztetett arra, hogy napjainkban 
már a hagyományos, frontális tanítá-
son túl új módszerek szükségesek, s 
ezekről az idősebb kollégák a főisko-
lán, egyetemen még nem hallhattak. 
Egyre több agresszív gyermek van az 
iskolákban – ezt a tanároknak kezel-

niük kell, erre is hirdettek kurzust. 
A  főigazgató tapasztalatai szerint 
elsősorban a családból hozott problé-
mák miatt jelenik meg az agresszió, 
pont ezért hasznos a  családpedagó-
giai ismereteket adó képzésük, mert 
ezeket meg kell beszélni a szülőkkel. 
A tervezett tanfolyamok is válto-
zatos területeket ölelnek fel, hiszen 
a  tanárok sokféle kihívással küzde-
nek. Régóta ismert a  tanári pályán 
az ún. burnout-szindróma, amely 

alatt a  hosszabb ideje tartó, munka-
helyi fizikai-érzelmi-mentális kime-
rülést értjük. „A kiégés jelei és haté-
kony kezelési módszerei” elnevezésű 
30 órás kurzus célja, hogy még idő-
ben észrevegyék a  pedagógusok, ha 
akár maguknak, akár kollégáiknak 
nehézségei adódnak. Egy egyházi 
intézményben elengedhetetlen, hogy 
a  „hitre nevelés speciális pedagógiai 
eszközeit” ismerjék a tanárok, hiszen 
így könnyebben valósíthatják meg 
a  köznevelés alaprétegein túlmutató 
céljaikat, s a  szociá lis érzékenységre 
nevelés módszereiről szóló képzés-
ben is felismerhetjük a kereszténység 
értékeit.
Változást jelent, hogy korábban 
hívhattak meg neves előadókat, s 
a  programok látogatásáért 5 kreditet 

jóváírtak. Mostantól a  hasonló ren-
dezvényeket nem fogadja el az Okta-
tási Hivatal továbbképzésként, de 
Lipcsei Imre a  SZEGEKIF főigaz-
gatójaként továbbra is törekszik arra, 
hogy az ország legismertebb szak-
emberei személyesen jöjjenek el az 
egyházmegyébe: az ő általuk átadott 
tudás akkor is beépülhet az óvodák, 
iskolák működésébe, ha ezért nem jár 
pont a tanároknak.

m.

A jó tanár (is) holtig tanul
Megváltozott a  pedagógus-továbbképzés rendszere – 
erről beszélgettünk Lipcsei Imrével, aki a Szent Gel-
lért Katolikus Iskolai Főhatóság főigazgatójaként és 
a Szeged-Csanádi Egyházmegye Gelsey Vilmos Peda-
gógiai Intézetének igazgatójaként egyszerre rendelke-
zik tapasztalatokkal a köznevelésben résztvevő peda-
gógusok oldaláról és a  képzéseket biztosító intézmény 
részéről.
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Emberi gyarlóság 
és krisztusi példamutatás 
az embertelenség 
korában
A Dél-Alföld és a  Szeged-Csanádi Egyházmegye múltja te-
kintetében is fontos kötetet írt Miklós Péter történész, a To-
ronyirány magazin állandó szerzője. A  II. világháború utáni 
Csanád vármegyei – nagyobbrészt cseppet sem önkéntes – nép-
mozgásokat feldolgozó munka egyszerre hordoz egyetemes és 
helyben érvényes tanulságokat.
1944 őszén a  front elérte a  trianoni 
Magyarországot, az (akkor) csanádi 
Battonyát foglalták el először a Vörös 
Hadsereg csapatai. A vármegye lakói 
joggal reménykedhettek abban, hogy 
véget érnek a szörnyűségek. Nem így 
történt: a  helyi zsidóság deportálása 
után, amely már ezt megelőzően be-
következett, jött a  málenkij robot, 
a  hideg hónapok, amikor a  partizá-
nok bosszúja elől sokan Csanádba és 
Csongrádba menekültek a  Délvidék-
ről, a  németek kitelepítése, a  szlová-
kok önkéntes távozása és helyükre 
a  Felvidékről kiutasított magyarok 
érkezése, azaz a  csehszlovák–magyar 
lakosságcsere megvalósítása.
Miklós Péter legújabb kötetének 
fókuszában elsősorban ez utóbbi két 
esemény áll, amelyek jelentős szerepet 
játszottak abban, hogy az egykori Csa-
nád (1945-ig Csanád–Arad–To ron tál 
közigazgatásilag egyelőre egyesített) 
vármegye – melynek kisebbik fele ma 
Csongrád-Csanád, nagyobbik része 
Békés vármegyéhez tartozik – nemze-
tiségi és vallási sokszínűsége jelentő-
sen megváltozott. A munkát elolvasva 
egyszerre kaphatunk képet a nagypo-
litika döntéseiről, s azok helyi lecsapó-
dásáról. Megtudhatjuk, miként haj-
tották végre a  központi utasításokat 
a települések vezetői, hogyan fogadták 
mindezt a lakosok, például a távozásra 
ítélt svábok szomszédai. A nagyszám-
ban felhasznált levéltári forrásoknak, 
a korabeli sajtó anya gok nak – az utolsó 

fejezetben a történész a sváb szó meg-
jelenését vizsgálja egyes országos és 
helyi napilapokban – köszönhetően 
a  szerző szinte belehelyezi az olvasót 
a korszak miliőjébe. Megismerkedhe-
tünk a  szülőföldjén maradni kívánó 
idős német gazdával, a Waffen-SS-be 
besorozott, majd ezért elítélt újszent-
ivánival, a sváb nagygazdát megvédő 
szerb szomszédokkal, a  helyi svábok 
földjére áhítozó magyar földműves-
sel, a bizalmasan értesített alispánnal, 
a  csomagoló ambrózfalvi szlovákok-
kal és a helyükre érkező felvidékiek-
kel.
E történelmi panoptikum megkerül-
hetetlen eleme a római katolikus egy-
ház. Ez nemcsak azzal függött össze, 
hogy a  krisztusi tanítás jegyében 
a  bíborostól a  plébánosokig fellép-

tek az embertelenség ellen szóban és 
tettel, hanem azzal is, hogy mindkét 
népességmozgás érzékenyen érintette 
az egyházat. A  római katolikus svá-
boknak távozniuk kellett a térségből, 
és közben rengeteg új hívő is érke-
zett Csehszlovákiából, akiket viszont 
az evangélikus szlovákok helyére köl-
töztettek. Mindszenty bíboros és 
a  püspöki kar tiltakozott a  németek 
kollektív megbüntetése ellen, ahogy 
egyes helyi plébánosok is próbáltak 
tenni híveikért – hiába. A kitelepítés 
eredményeként gyakorlatilag telje-
sen eltűnt a katolikus német népesség 
Újszentivánról, amely Trianon után 
a lakosság relatív többségét adta. Pit-
varoson, Csanádalbertin, Ambrózfal-
ván nem volt sem katolikus templom, 
sem plébánia, hiszen túlnyomórészt 
evangélikus szlovákok laktak itt. Az 
átköltözők helyére érkező, elűzött 
gútaiak Hamvas Endre püspöktől 
kértek katolikus lelkészt és hittanok-
tatást, aki személyes látogatása során 
győződött meg e szándék komolysá-
gáról, s Pitvaroson plébániát alapított. 
Amikor az 1948 májusában a Maros 
menti Mária-napokra látogató Mind-
szenty József megtudta, hogy több 
száz pitvarosi áttelepített vett részt 
makói szentmiséjén, úgy döntött, sze-
mélyesen látogatja meg őket. A falu-
ban több mint hétszázan fogadták 
a  hercegprímást, aki arra buzdította 
a  híveket, „hogy legyenek apostolok 
[…], ragaszkodásukkal a hithez és az 
egyházhoz”.
Miklós Péter műve egyszerre köztör-
téneti és helytörténeti munka, hiszen 
megismerhetjük belőle a kitelepítések 
általános történetét, s közben választ 
kaphatunk arra, hogyan alakult ki 
a térség jelenlegi etnikai-vallási képe. 
Azonban hordoz még egy fontos, 
lapokon átívelő üzenetet: a XX. szá-
zad embertelenségében sem tűnt el 
a krisztusi példamutatás, amely meg-
mutatkozik a bíboros szavaitól az egy-
szerű hívek cselekedeteiig. 

Miklós Péter: A  kollektív bűnösség 
elvének gyakorlati alkalmazása Közép-
Európában. Népességmozgások Csa-
nád vármegyében a  második világ-
háború után. Gondolat, Budapest, 
2025. 154 o. t.



1 3T

TO R O N Y I R Á N Y  ❘ Életünk

Két új tárlat 
a látogatóközpontban
Láng-Miticzky Katalin textil- és képzőművész Kegyelemből című kiállítása má-
jusban, az egykori híres szegedi polgármester, Pálfy Ferenc életéről összeállított tárlat 
júniusban nyílt meg.
A nyár közeledtével mindig kicsit „elbújik” a  Szegedi 
Dóm Látogatóközpont bejárata, felépül a  Szegedi Sza-
badtéri Játékok színpada, nézőtere, betöltve a Fogadalmi 
templom előtti addig üres teret. Mindez azonban nem 
befolyásolja a  látogatottságot, sőt ilyenkor még a  szo-
kottnál is többen jönnek toronylátogatásra vagy a Dömö-
tör-torony freskóinak megtekintésére. A látogatóközpont 
munkatársai azonban mindig törekednek arra, hogy idő-
szaki kiállításokkal azoknak is mutassanak újat, akik már 
nem először járnak az altemplomban.
Május 7-től látogatható Láng-Miticzky Katalin textil- és 
képzőművész kiállítása. Csak egy kósza gondolat ere-

jéig tűnik meglepőnek, hogy mennyire egymáshoz illő 
a  református alkotó stílusa és a  római katolikus székes-
egyház altemploma, hiszen a fehér falak szinte már puri-
tán jellegűek. A fővárosi művész nemcsak textil alkotá-
sait, hanem olajfestményeit is elhozta Szegedre. 
A tárlatot megnyitó Katkóné Bagi Éva textilrestaurátor 
hangsúlyozta, a kárpitszövők az emberiség legrégibb esz-
közeiből, a növényi rostokból és állati szőrökből alkotnak 
maradandó értéket: e hagyományt őrzi Láng-Miticzky 
Katalin is. Maga a kárpitszövés azonban jóval fiatalabb, 
csupán 20. századi, fénykora az 1980-as évekre esett. Rá-
mutatott, a rendszerváltás jelentős nehézségeket okozott 
a képzőművészet ezen ágát művelők életében, de a kiál-
lító sikerrel vette az akadályokat, amelyet bizonyít, hogy 
1979 óta mintegy 100 tárlata nyílt meg Magyarországon 
és külföldön. Hozzátette, Láng-Miticzky Katalin azt 
vallja, Isten a tenyerén hordozza, és ezért egyedül az övé 
a dicsőség.

– A  kiállítás képeit megnézve azonban meggyőződhe-
tünk róla, hogy mindez kemény munka, elhivatottság, 
ihlet, kiváló színösszhang, mély vallásosság eredménye. 
A tárlaton körbevesznek minket a szebbnél szebb textil-
képek, de sorrendbe nem tudnánk helyezni őket, mert 
mindegyik remekmű – mondta Katkóné Bagi Éva.

◆ ◆ ◆

Szeged legendás polgármestere volt Pálfy Ferenc, aki 
a  leghosszabb ideig, 32 éven keresztül állt a  város élén. 
1872 és 1904 közötti regnálása idejére esett a nagy árvíz 
és a Tisza által elmosott település újjáépítése. A Pálfy Kör 
a  Polgári Városért Egyesület szervezésében nyílt meg 
június 5-én az az időszaki kiállítás, amelynek a Szegedi 
Dóm Látogatóközpont fogadótere ad otthont a  követ-
kező hetekben.
Mihálffy Béla országgyűlési képviselő a megnyitón hang-
súlyozta, hogy nemcsak Pálfy épített öröksége – az utcák, 
az épületek, a terek – a fontos, hanem az is, hogy közös-
séget teremtett, szellemiséget adott a városnak. A hon-
atya úgy vélekedett, hogy a városvezető öröksége köve-
tendő példát jelent, ezért is alapították meg a Pálfy-díjat, 
amellyel az arra méltó helyi alkotókat, tudományos kuta-
tókat és a közélet formálóit tüntetik ki.
A kiállításon eredeti fotókon, iratokon, személyes tár-
gyakon keresztül ismerkedhetünk meg a  régi Szeged 
jeles polgárával. Pálfy Ferenc jogász, ügyvéd, ügyész volt, 
majd polgármester lett, s közben mint lótenyésztő minta-
gazdaságot hozott létre. 
Mindkét időszaki kiállítás júliusban is megtekinthető 
a látogatóközpont megszokott nyitvatartási idejében. 

m.
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Láng-Miticzky Katalin textil- és képzőművész a kiállítás 
megnyitóján
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Az ÁGOTA® Országos Gyermekvé-
delmi Konferencia több mint egy év-
tizedes múltra tekint vissza. A  Sze-
ged-Csanádi Egyházmegye Szent 
Ágota Gyermekvédelmi Szolgáltató-
jának Országos Egyházi Módszertani 
Intézményrendszere és az ÁGOTA® 
Alapítvány közös szakmai rendezvé-
nye minden évben a  gyermekvédel-
met érintő aktuális témák megvitatá-
sára hívja a szakmai közönséget.
– A  gyermekek védelme nem áll-
hat meg egy adott intézmény falai-
nál. Fontosnak tartjuk a  felekezete-
ken, világnézeteken, egyházi és állami 
szférán átívelő együttműködést, 
együtt gondolkodást, összefogást – 
magyarázta Baloghné Gábor Katalin, 
a Szent Ágota Gyermekvédelmi Szol-
gáltató általános főigazgató-helyet-
tese. Mint elmondta, a  konferencia 
célja az, hogy a  szervezők nyilvános 
fórumot biztosítsanak a  tájékozódás-
nak, a  tudásmegosztásnak, a  szak-

mai párbeszédnek és a  közös cselek-
vésnek. A  rendezvény idén megújult 
formában várta az ország teljes terü-
letéről a  szakmatársadalmat, ugyanis 
négynaposra bővült, és most először 
adott neki otthont a Bács-Kiskun vár-
megyei gyermekvédelmi komplexum, 
ÁGOTA Falva. 
A nagyszabású rendezvény megnyitó 
ünnepségének vendége volt Kiss-Rigó 
László szeged-csanádi püspök is, aki 
köszöntőjében méltatta a  gyermek-
védelemben dolgozók munkáját.
– Szegeden a  lézerközpontban, az 
ELI-ben hihetetlen precíziós munkát 
végeznek, ezért burok veszi körül az 
épületet, ami megakadályozza a külső 
rezgéseket. Önök a hivatásuk gyakor-
lásával forintban megfogalmazhatat-
lan értékkel foglalkoznak: emberek-
kel, gyermekekkel. Nincs lehetőségük 
arra, hogy ezt a  felbecsülhetetlen 
szolgálatot burokban végezzék, sőt az 
elmúlt években rengeteg támadás érte 

önöket, a  gyermekvédelmet. Ezért 
nagyon fontos, hogy egymást erősít-
sék, tapasztalatot szerezzenek, szak-
mai élményekben gyarapodjanak – 
hangsúlyozta a püspök. 
Kothencz János diakónus, az ÁGOTA 
Közösség vezetője kiemelte, hogy 
a konferencia történelmi jelentőséggel 
bír, sosem volt még ugyanis lehető-
ség arra, hogy gyermekvédelmi szak-
emberek egy helyszínen több napon 
keresztül találkozzanak, és osszák 
meg egymással tapasztalataikat.
– A  négy nap alatt 2500 vendégünk 
volt, akik azzal a céllal érkeztek, hogy 
tanuljanak egymástól. A szabadegye-
tem és konferencia számukra 26 ple-
náris előadást, 8 szekció előadást és 
2 pódiumbeszélgetést kínált. Emellett 
20  interaktív workshopra és 16 szak-
mai műhelyre vártuk a  szakembere-
ket, amelyek az aktív közreműködésre 
építettek. Minden kolléga érték, ezért 
fontos odafigyelnünk arra, hogy ne 
csak a  gyermekeket, hanem a  velük 
foglalkozó felnőtteket is támogassuk 
– mondta Kothencz János.
Az eseményre a gyámok, nevelőszülői 
tanácsadók, alapellátásban dolgozók 
mellett nevelőszülők is érkeztek.
– Még soha nem jártam Ágota Fal-
ván, ám az egyik gyermekem már volt 
itt táborban, ő sok szépet mesélt. Ez 
a  konferencia nagyon sokrétű, sok 
mindenre tudunk választ kapni mi 
nevelőszülők és más szakemberek is. 
Engem kimondottan az utógondozói 
ellátással kapcsolatos workshop érde-
kel, mivel egy 17 és egy 23 éves fia-
talról gondoskodom. A kisebbik gyer-
meknél most aktuális a tovább tanulás, 
a  pályaválasztás kérdése – mesélte 
Magyariné Birta Magdolna, aki Pest 
vármegyéből érkezett, és 2009 óta 
nevelőszülő.

boldog daniella–hajó edina

ÁGOTA® Országos Gyermekvédelmi Szabadegyetem és Konferencia

Egyedülálló szakmai 
párbeszéd ÁGOTA Falván
Történelmi jelentőségű országos gyermekvédelmi kon-
ferenciát rendeztek a  Bács-Kiskun vármegyei Tass-
Alsó szenttamáson, ÁGOTA Falván. A  négynapos 
rendez  vényen 2500 szakember, a gyermekvédelmi szak-
ellátásban érintett állami, egyházi és civil szervezetek, 
valamint az ágazati irányítás képviselői vettek részt.

Soha nem rendeztek még ilyen széleskörű szakmai rendezvényt
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Az újszegedi Árpád-házi Szent Erzsébet Plébánia karitászcsoportja

„Jó olyan embereket vezetni, 
akik tenni szeretnének”
Három évtizede működik karitászcsoport Szegeden 
az újszegedi Árpád-házi Szent Erzsébet Plébánián. 
Főként ételosztással foglalkoznak, ám szívesen csat-
lakoznak a  Szeged-Csanádi Egyházmegyei Karitász 
kezdeményezéseihez, miközben sikeresen szólítják meg 
a karitatív tevékenységre fogékony fiatalokat.

A Szeged-Csanádi Egyházmegye 
kötelékeiben nyolc karitászcsoport 
működik Szegeden. Kothencz János 
diakónus, a Szeged-Csanádi Egyház-
megyei Karitász igazgatója elmondta, 
mint minden nagyvárosban, Csong-
rád-Csanád vármegye székhelyén is 
kiemelt feladat a nehézsorsú emberek 
támogatása.
– Soha nem szabad elfelejteni, hogy itt 
nemcsak tárgyi, anyagi vagy élelmi-
szertámogatásra van szükség, hanem 
legfőképpen emberi szóra. A karitász 
önkéntesek feladatvállalása mélysége-
sen emberi, szívből jövő odafordulás, 
őket a legnemesebb szándék hajtja nap 

mint nap – fogalmazott a  karitász-
igazgató. 
Újszegeden az Árpád-házi Szent 
Erzsébet Plébánia önkéntes csoportja 
már harminc éve végez segítő tevé-
kenységet. 2012 óta Dobóczkyné Bús 
Márta jogász vezeti a  csoportot, ám 
ennél is régebbi szálak fűzik a  plé-
bániához. Kiss Imre atya hívta meg 
2009-ben a Szent Jeromos csoportba, 
a  fiatal felnőtt dolgozók és egyetemi 
tanulmányokat folytatók csoportjába. 
– Nagyon jó olyan embereket vezetni, 
akik tenni szeretnének. Nem érzem, 
hogy bármi nehézségünk lenne, a plé-
bánia és a szegedi karitászközpont is 
támogat minket. Mindig azt tapasz-
talom, hogy számtalan jólelkű ember 
vesz minket körül, sok az adományo-
zónk, bátran elmondhatjuk, hogy szí-
vesen adnak az emberek a  jó célra – 
mondta Dobóczkyné Bús Márta. 
A csoport létszáma folyamatosan vál-
tozik, vannak időszakos segítőik is, 
akik rövidebb-hosszabb ideig támo-
gatják a  karitatív munkát. Jelenleg 
tizenhatan vannak, főként közép-
korú önkéntesek. Legidősebb tagjuk 
93 éves, még mindig lelkes és tettre 
kész önkéntes, ám akad köztük egye-
temista és középiskolás fiatal is.
– Van remény a fiatalokban, lesz kari-
tász akkor is, amikor át kell adnunk 
a  feladatokat. A  sztereotípiákkal 
ellentétben én azt látom, hogy a fiata-
lok szorgalmasak, szeretnének értékes 

dolgokat tenni, csak meg kell találni 
hozzájuk az utat – magyarázta a cso-
portvezető. 

Legfontosabb tevékenységük az étel-
osztás minden csütörtök délután, 
amely során a  plébánián a  közös 
imát követően teát, kenyeret, péksü-
teményt, konzervet osztanak. A  rá-
szoruló emberek minden héten szá-
míthatnak a  segítségre, ez alól az 
ünnepnapok sem jelentenek kivételt. 
Két kiemelt időszak van a  csoport 
életében a  csütörtöki ételosztás mel-
lett: nagyböjt és advent idején tartós 
élelmiszergyűjtést szerveznek, ame-
lyekből a  plébánia látókörébe került 
rászoruló családok, nagycsaládok, 
egyedülállók számára készítenek cso-
magokat húsvétra és karácsonyra. 
Saját tevékenységeik mellett szíve-
sen bekapcsolódnak az egyházmegye 
kezdeményezéseibe, illetve igyekez-
nek a plébániai közösségben is aktívak 
lenni, egymásért és a többi csoportért 
is tenni. b. d.

Csütörtök délutáni ételosztás közös 
imádkozás után

Számíthatnak a rászorulók az újszegedi 
karitászcsoportra
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Mága Zoltánról köztudott, hogy kari-
tatív missziójával folyamatosan járja az 
országot, és segítséget nyújt a  hátrá-
nyos helyzetű embereknek. A keresz-
ténység legnagyobb ünnepe előtt most 
is több olyan intézményt keresett fel, 
ahol nehéz sorsú gyermekekről, vagy 
idős, beteg emberekről gondoskod-
nak. A Harmat utcai, szeretetotthon-
ban élő mintegy hetven ellátott közül 
többen nem először találkozhattak 
vele, hiszen a művész régóta kapcso-
latot ápol a Szeged Csanádi Egyház-
megyével.
– Amikor megtudta, hogy szociális 
intézményrendszert is működtetünk, 
azonnal jelezte, hogy szeretne eljönni, 
és műsort adni a  bentlakóknak. Pél-
daértékű, hogy egy világhírű művész 
így megajándékozza az ellátotta-
kat. Nemcsak hegedül nekik, hanem 
mindig előre megkérdezi, mire lenne 

szükségünk, és sosem jön üres kéz-
zel – mondta a látogatás kapcsán Ritz 
Judit, az egyházmegye szociális intéz-
ményrendszerének főigazgatója.
– Számomra természetes a  szépko-
rúak iránti tisztelet és figyelem. Ők 
azok, akik értünk dolgoztak, akik 
neveltek, éppen ezért megérdem-
lik, hogy ne feledkezzünk meg róluk. 
Mindig arra gondolok, hogy egyszer 
mi is idősek leszünk, és milyen sokat 
fog majd jelenteni egy kedves szó, egy 
látogatás. Nem kerül sokba, de hatal-
mas értéke van – vallja a hegedűmű-
vész. Ezúttal Liszt, Brahms, Bach és 
Albinoni művekkel kápráztatta el az 
időseket, akik rendkívül meghatottan 
köszönték meg az élményt.
– Évekkel ezelőtt is volt már itt 
a  művész úr, azóta is emlegetjük és 
hallgatjuk a  cd-jét. Nagyon tetszett 
ez a  koncert, az egész közösségünk 

hálás érte. Nekünk, akik öregek, 
betegek vagyunk, sokat ad a  zene. 
Nagyra becsülöm őt, mert nagyon 
kevés ember van, aki ennyit adomá-
nyoz – mondta a program után Gyovai 
Jánosné, az otthon lakója.
Lázár Imréné számára ez volt az első 
alkalom, hogy élőben hallotta játszani 
Mága Zoltánt.
– Gyönyörű volt, a  szívemig hatolt. 
Köszönjük, hogy eljött hozzánk, 
és ilyen örömben részesített mind-
annyiun kat így húsvét előtt – mondta 
Margitka.
Sejben Józsefné a vendég karitatív tevé-
kenységét értékelte nagyra.
– Elmesélte, hogy a koncertsorozatá-
val hány helyen gyűjtött adományokat. 
Nekem eddig erről nem volt tudomá-
som, de az emberi értékét még inkább 
emeli egy művésznek az, ha jótékony-
kodik, segít a bajbajutottakon, a gye-
rekeken – fogalmazott a  különleges 
esemény után Márta néni. 
Mága Zoltán elmondta az idősek-
nek, hamarosan visszatér Szegedre, 
a dómban fog koncertet adni. Búcsú-
zóul meghagyta nekik, hogy ha bár-
mire szükségük lenne, szóljanak, és 
segíteni fog.

varga márta

Mága Zoltán a Bálint Sándor Szeretetotthonban

Zenével és adományokkal 
érkezettNagy meglepetés érte a  szegedi Bálint Sándor Szere-

tetotthon lakóit húsvét előtt: a Liszt Ferenc- és Príma 
Primissima-díjjal kitüntetett hegedűművész, Mága 
Zoltán látogatta meg a Szeged-Csanádi Egyházmegye 
által fenntartott bentlakásos intézményben élő idős, be-
teg embereket. Nemcsak hegedűjátékával örvendeztet-
te meg őket, hanem ajándékot is hozott magával: több 
karton gyümölccsel, édességekkel érkezett és minden el-
látottnak egy-egy vadonatúj papucsot is hozott.

A képen balról jobbra elöl Lázár Imréné, mögötte Gyovai Jánosné és Sejben Lajosné 
Mága Zoltánnal



TO R O N Y I R Á N Y  ❘

17TT

Pályázat

Május 30-án mérföldkőhöz érkezett Kunszentmárton: 
hivatalosan is megnyitotta kapuit a  Szent Anna Ka-
tolikus Óvoda Rózsaliget tagóvodája. Az új intézmény 
nem csupán korszerű és szeretetteljes nevelési környeze-
tet teremt a város legkisebbjei számára, hanem egyúttal 
egy különleges épületet is új élettel tölt meg – a történelmi 
Kármelita rendházat.

Az új tagóvoda az egyház, az állam 
és a  helyi közösség összefogásának 
gyümölcse. A  megvalósult fejlesz-
tés a  Szeged-Csanádi Egyházmegye 
beruházásában, a  Magyar Katolikus 
Egyház országos óvodaprogramja és 
Magyarország Kormányának támo-
gatása révén jöhetett létre.

A Kármelita rendház története 1940-
ben indult, amikor Halász Imre tanár 
úr, világi kármelita kezdeményezésére 
a  rend letelepedett Kunszentmárton-
ban. A  cél nem csupán a  szerzetesi 
élet feltételeinek megteremtése volt, 
hanem a  város lelki megújulásának 
elősegítése is. Az alapkőletétel 1941. 
június 22-én, a  felszentelés pedig 
november 9-én történt dr. Hász Ist-
ván tábori püspök vezetésével.
A barokk stílusú, mégis egyszerűsé-
gében méltóságteljes épület a  város 
központjában kápolnájával, közösségi 
tereivel valóban a  hit otthonává vált. 

1943-tól itt működött a  rend hittu-
dományi főiskolája is. Az épület sorsa 
azonban 1950-ben fordulatot vett: az 
államosítások során a  szerzeteseknek 
el kellett hagyniuk falait, és az épület 
hosszú időre elvesztette eredeti külde-
tését.
1989-ben kezdődhetett csak meg 
a rend visszatérése és a lelki élet újra-
éledése. Az épület 2000-től már ismét 
egyházi intézményként – lelkigyakor-
latos házként – szolgálta a közösséget. 
Az újjászületés új fejezete azonban 
csak most teljesedett ki: a múlt emlé-
keit tiszteletben tartva, az épület ismét 
a köz szolgálatába állt – ezúttal a jövő 
generációinak nevelésén keresztül.
A megnyitó ünnepség a  Himnusz 
közös eléneklésével és Kiss-Rigó 
László püspök áldásával kezdő-
dött, aki beszédében hangsúlyozta: 
a  keresztény nevelés nem csupán 
tudást, hanem erkölcsi alapokat és 
lelki biztonságot is ad. Soltész Miklós 
államtitkár a  kormányzat támogatá-
sát hangsúlyozta és azt, hogy a gyer-
meknevelés, a  keresztény értékrend 
és a  közösségek megerősítése nem-
zeti ügy. Lipcsei Imre, a Szent Gellért 
Katolikus Iskolai Főhatóság főigazga-
tója kiemelte az intézmény szellemisé-
gének fontosságát.
Beszédet mondott még Herczeg Zsolt 
országgyűlési képviselő, aki külön 
megköszönte a helyi közösség példás 
összefogását, valamint Szabó Péter, 
Kunszentmárton város polgármes-
tere, aki a  város háláját és köszöne-

Új óvodát adtak át a kunszent- 
mártoni Kármelita rendházban

tét hangsúlyozta beszédében. Az ese-
ményt megtisztelte jelenlétével Vörös 
Imre András atya, a  Magyarországi 
Kármelita Rend vezetője és Szénászky 
Zsolt, Nagytőke polgármestere is, 
valamint állami és egyházi vezetők, 
illetve kunszentmártoni és az egyház-
megyéhez tartozó intézményvezetők 
is. A rendezvény során Smuta Zsoltné 
igazgató köszönetet mondott mind-
azoknak, akik hozzájárultak a projekt 
sikeréhez. 
Az ünnepi alkalmat megható szavala-
tok, éneklés és gyermektánc színesí-
tették. A legkisebbek öröme, a közös-
ség mosolya és a szülők meghatottsága 
minden szónál többet mondott: az új 
óvoda valóban életre kelt. A szalagát-
vágást követően az óvoda hivatalosan 
is megnyitotta kapuit.
A vendégeket állófogadás és az intéz-
mény bejárásának lehetősége várta. 
Az új óvoda terei egyszerre tisztelik 
a  múltat és szolgálják a  jövőt: vilá-
gos, meleg, szeretetteljes környezetet 
biztosítanak a  gyerekek fejlődéséhez, 
játékához és tanulásához.
A Rózsaliget tagóvoda ma már nem-
csak egy épület: egy szellemiség, egy 
üzenet – hogy múltból táplálkozva, 
közösen, hitben építhetünk jövőt. 
Kunszentmárton városa ezzel új feje-
zetet nyitott történetében, amelyre 
méltán lehet büszke.
 ti
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A húsvéthétfőn elhunyt Ferenc pápa több tekintetben is „különlegesnek” számított 
az egyházfők között. Az apostoli szegénységet hirdette az egyház és a hívők egyik fő 
erényeként, ugyanakkor elvetette a szélsőséges szociális demagógiát; fontosnak tar-
totta az emberi élet és a teremtett világ védelmét, s markánsan föllépett a terroriz-
mus és a háború minden formája ellen.
Ferenc pápa (Jorge Mario Bergoglio 
– Buenos Aires, 1936. december 17.–
Vatikánváros, 2025. április 21.) hosz-
szú egyházi pálya – amelynek során 
volt hittudományi főiskola rektora, 
németországi doktorandusz, jezsuita 
rendi vezető és az argentin fő-
város érseke is – és kissé kacs-
karingós életút után jutott el 
a  római püspöki szolgála-
tig. Olasz származású, az Új-
világba bevándorolt család 
gyermekeként jött világra, 
vallásos neveltetésben része-
sült, egyházi iskolába járt, 
ahol a  hit, az irodalom és 
a  filozófia iránti érdeklődése 
hamar kitűnt. Jezsuita szerze-
tesi tanulmányokat folytatott, 
majd előbb a  rend lelkipász-
tori tevékenységében, később 
irányításában vállalt szerepet: 
ha a  papi-szerzetesi utánpót-
lás neveléséről, ha a  tudomá-
nyos munkáról, ha a közösség 
szervezeti kereteinek alakítá-
sáról volt szó, a  Jézus Társa-
sága vezetősége egyaránt szá-
míthatott rá. A  jezsuita rend 
argentin tartományfőnöke volt, majd 
fölszentelt címzetes püspök, később 
Buenos Aires érseke.
Közismert volt róla, hogy Argentína 
prímásaként, érsekként és bíboros-
ként nem tartott sem külön sofőrt, 
sem szolgálati autót, hanem tömeg-
közlekedéssel járt, mégpedig egy-
szerű, fekete öltözetben. Szere-
tett közel lenni híveihez, szerzetesi 
közösségének tagjaihoz vagy éppen 
az egyházmegyéjében szolgáló lelki-
pásztorokhoz. A  róla szóló szak-

irodalom, illetve a  vele kapcsolatos 
emlékezéseket közlő kiadványok egy-
aránt fölhívják a figyelmet műveltsé-
gére, szellemességére, közvetlensé-
gére, figyelmességre és – a  szó talán 
leghitelesebben evangéliumi érte-

lemben vett – „egyszerűségére”. Ez 
utóbbiakra, úgy vélem, megfelelő 
alátámasztás lehet, hogy 2013. már-
cius 13-i pápává választását követően, 
a római Szent Péter téren tartott első 
beszédében a következő gondolatok-
kal köszöntötte az őt ünneplő híve-
ket: „Testvéreim! Jó estét! Tudjátok, 
hogy a konklávé kötelessége, hogy püspö-
köt adjon Rómának. Úgy tűnik, a bíbo-
ros testvéreim a világ másik végére men-
tek el érte, de itt vagyunk. Köszönöm 
a  fogadtatást. Imádkozzunk mindig 

egymásért, kölcsönösen. Imádkozzunk 
az egész világért, azért, hogy széles körű 
testvériség valósuljon meg.”
Ferenc pápa 2021 őszén Erdő Péter 
bíboros, esztergom-budapesti érsek, 
Magyarország prímása meghívására 

érkezett Budapestre. Szeptem-
ber 12-i magyarországi láto-
gatása alkalmával – amikor az 
52. Nemzetközi Euchariszti-
kus Kongresszus zárómiséjére 
érkezett – a  Szépművészeti 
Múzeum reneszánsz termében 
fogadta a  Magyar Katolikus 
Püspöki Konferencia tagjait, 
akiknek hármas iránymuta-
tást adott: legyenek az evan-
gélium hirdetői, a testvéri sze-
retet tanúságtevői és a remény 
építői. Beszéde végén kijelen-
tette, hogy hazánkban újult 
erővel kell terjeszteni a keresz-
tény tanítást, az evangéliu-
mot, s rámutatott ezen munka 
történelmi jelentőségére és 
szépségére. Második alka-
lommal 2023. április 28–30. 
között tett apostoli látogatást 
Magyarországon.

Ferenc pápa elkötelezettje volt 
a  kereszténység egységének, vala-
mint a  szolgáló, s a  szegényekért és 
elesettekért kiálló katolikus egy-
háznak: vagyis elkötelezettje annak 
a kétezer éves értékrendnek, amelyet 
Jézus Krisztus tanítása, s a Megteste-
sült Istennel való közvetlen találkozás 
révén az evangélisták és az apostolok, 
valamint a Szentlélek erejével azóta is 
fönnálló egyház hagyománya megőr-
zött és átadott nekünk.

miklós péter

Ferenc pápa emlékezete

Szolgáló szeretet
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Gondolatok XIV. Leó pápáról

Egy zaklatott világ pásztora

Timothy Broglio érsek, az Egyesült Államok Püspöki Kon-
ferenciájának elnöke örömmel és meglepetéssel fogadta 
XIV. Leó pápa megválasztását, akit „egy zaklatott világ 
pásztorának” nevezett. Elmondta, hogy korábbi szemé-
lyes találkozásaik során Prevost bíboros melegségéről, 
nyitottságáról és együttműkö-
dési szándékáról tett tanúsá-
got. „Nagyon közvetlen, segí-
tőkész és együttműködő volt” 
– emlékezett vissza.
A pápa választott neve, Leó, 
mély történelmi jelentéssel bír. 
Broglio emlékeztetett XIII. 
Leó pápára, aki „elsőként 
fogalmazta meg világosan 
az egyház társadalmi tanítá-
sát.” E névválasztás a hagyo-
mányra és a  pápa Róma kör-
nyéki gyökereire is utal, ami 
különösen örömet jelent 
a helyi híveknek.
A világban zajló válságok kap-
csán Broglio kiemelte: „Mind-
annyian rendkívül aggasztó-
nak tartjuk a  világban zajló 
eseményeket, ezért nagyon 
fontos, hogy a  pápa a  béke 
szószólója legyen”. Reményét 
fejezte ki, hogy Leó pápa képes lesz előmozdítani a békét 
és a párbeszédet.
A pápa első megnyilatkozásai során is különös hangsúlyt 
kapott az egyház egységének fontossága, amely Broglio 
érsek szerint az Egyesült Államok hívei körében is fon-
tos. „Meg kell tanulnunk meghallgatni egymást. Lehet, 
hogy nem értünk egyet, de minden ember Isten kép-
mására teremtetett” – hangsúlyozta. Az érsek reményét 
fejezte ki, hogy a  pápa üzenetét arra való felhívásként 
halljuk meg, hogy legyünk egységesek, és váljunk a pár-
beszéd eszközeivé.
Luis Antonio Tagle bíboros, az Evangelizáció Dikaszté-
riuma proprefektusa az új egyházfőt „misszionárius pász-

tornak” nevezte. Meggyőződése, hogy az imádság és 
a missziós tapasztalat által formált nyugalommal vezeti 
majd az egyházat. „Mély és türelmes hallgatás jellemzi, 
döntéseit gondos megfontolás előzi meg” – húzta alá és 
hozzátette, Leó pápa nem erőlteti az akaratát, hanem 
inkább együttműködő és alázatos vezető.
Tagle bíboros szerint a pápaválasztás gyorsasága arra tanít 
minket, „családjainkat, plébániáinkat, egyházmegyéin-
ket és nemzeteinket, hogy az elmék és a szívek közössége 
lehetséges, ha az igaz Istent imádjuk”.
A főpap arra is rámutatott, hogy a  két nagy szerzetesi 
hagyomány, a  jezsuita és az Ágoston-rendi, amelyekhez 
Ferenc és Leó pápák tartoznak, mélyen összekapcsolód-
nak. Mindkettő Isten irgalmát, kegyelmét és az emberek 

szeretetét helyezi előtérbe, ez 
teszi Leót „egyetemes pász-
torrá”, aki a misszió és a sze-
retet szellemében vezeti az 
egyházat.
Tagle bíboros kiemelte a pápa 
sokszínű, több kontinensen 
szerzett tapasztalatát, amely 
segíti őt, hogy az egyházat ne 
hagyja elveszni a  helyi prob-
lémákban, hanem globális 
perspektívával irányítsa. „Az 
általa képviselt emberi, kultu-
rális és vallási gazdagság aján-
dék az egész egyház számára” 
– állapította meg.
A chicagói Jó Tanács Anyja 
Középnyugati Ágostonos 
Tartomány – amelynek koráb-
ban Prevost atya az elöljá-
rója volt – tartományfőnöke, 
Anthony Pizzo atya szemé-
lyes képet rajzolt XIV. Leó 

pápáról, akit 1974 óta, közös egyetemi tanulmányaik 
óta ismer. Barátként és rendtársként is úgy emlékezik rá, 
mint „olyan emberre, aki mély integritással, tisztelettel és 
elkötelezettséggel szolgálja az egyházat”. Szerinte a pápa 
vezetőként is megőrzi azt a hallgatásban gyökerező nyi-
tottságot, ami mindig jellemezte. „Figyelmesen hallgat, 
még ha nem is ért egyet mindenben, és válaszai mindig 
tiszteletteljesek és megfontoltak” – magyarázta.
„Nem szeretném kategóriákba sorolni, például progresz-
szívnek vagy konzervatívnak bélyegezni” – szögezte le 
a tartományfőnök. Szerinte Leó pápa „két lábbal áll a föl-
dön”, döntései az evangéliumon és Krisztus arcának tük-
rözésén alapulnak. kamocsa gábor

Robert Francis Prevost Ágoston-rendi 
szerzetest, amerikai bíborost, a Püspöki 
Dikasztérium korábbi prefektusát má-
jus 8-án választották meg a  katolikus 
egyház 267. pápájának, aki a XIV. Leó 
nevet választotta.
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Klebelsberg 150
A korszakos magyar kultuszminiszter, gróf Klebelsberg 
Kuno születésének 150. évfordulója alkalmából meghir-
detett országos emlékév Szegeden emléksétákkal vette 
kezdetét az egyetem Kulturális Irodájának szervezésé-
ben. Szegeden kiváltképpen méltó megemlékezni a kul-
túrpolitikusról, hiszen a  gróf különösen szívén viselte 
a  Trianon után perifériára szorult Alföld fölemelkedé-
sét. Népiskolai építőmunkájának eredményei a mai napig 
tetten érhetők Alföld-szerte, Szeged pedig különösen 
sokat köszönhet neki. A kolozsvári egyetem áttelepítése 
után Klebelsberg volt a lelke a modern egyetemi-egyházi 
városközpont létre hozásának, de az ő kulturális szerve-
zőmunkájának volt köszönhető egyebek közt a  szegedi 
Gabonakutató Intézet vagy a polgári iskolai tanárképző 
főiskola létrehozása, az Alföldkutató Bizottság fölállí-
tása, nem is szólva Szent-Györgyi Albert hazahívásá-
ról, ami 1937-ben a mindmáig egyetlen itthonról elnyert 
magyar Nobel-díj képében nyert visszaigazolást. A Dóm 
tér bízvást nevezhető a Klebelsberg-féle komplex kulturá-
lis koncepció testet öltött mementójának, nem alaptala-
nul hirdeti az árkádok alatt az egyetem professzori karától 
állított emléktábla: „Rólad beszélnek a kövek.”

100 éves a Szegedi Egyetemi 
Énekkar
A Rektori Hivatal épületét zsúfolásig megtöltő közönség 
előtt tartott gálahangversennyel, továbbá az együttes tör-
ténetét a  kezdetektől a  jelenkorig földolgozó dokumen-
tumkötettel ünnepelte a  centenáriumot az egyetemista 
nemzedékek sokasága számára felejthetetlen élményeket 
nyújtó kórus. A kezdetben férfikarként létrejött dalosegy-
let lassanként félprofesszionális énekkarrá alakult, amely 
nem csupán az egyetemi rendezvények elmaradhatatlan 
föllépője mindmáig, de már a harmincas években rádió-
föllépésekre is vállalkozott, mi több, a hetvenes-nyolcva-
nas évektől kezdve külföldi koncertturnéin is szép sike-
reket aratott. A  kórus vezetésén manapság Kohlmann 
Péterrel osztozó Száz Krisztina a meghatározó karvezetők 
– egyebek közt Kertész Lajos, Mihálka György, Szécsi József, 
Gyüdi Sándor és Cser Miklós – fémjelezte korszakok be-
mutatásával vázolja föl a száz év történetét és törekvéseit. 

Könyvek özöne
Még el sem kezdődött az Ünnepi Könyvhét, máris egy-
mást érték az alföldi szerzők új műveinek bemutatói. 
A  kilencvenedik születésnapjára készülő József Attila-
díjas költő, Simai Mihály a Végtelenkezdet című verses-

kötettel jelentkezett. Mint az a címből is kitetszik: Simai 
folytatja az életművére a  kezdetektől jellemző spirituá-
lis lírát, amelynek középpontjában az örök lelki értékek 
vonzása és keresése áll. A Szegedért Alapítvány idei fő-
díjasa, dr. Apró Ferenc legújabb gyűjteménye Tömörkény 
István kötetben mindmáig kiadatlan írásait adja közre 
korabeli szaklapok közlései nyomán a régészet, a néprajz 
és a  könyvtárügy témakörében. A  Szegedről el-, mos-
tanra pedig részben visszaszármazott Szabó Mihály több 
mint fél évszázad verstermését nyújtotta át az olvasóknak. 
A kalandos életű, emigrációba kényszerített alkotó négy 
évtizednyi kihagyás után vette kezébe ismét a tollat, így 
a  kötetben a  markáns fiatalkori bemutatkozásnak épp-
úgy tanúi lehetünk, mint a Nyugat alkonya fölött érzett 
aggodalmaknak. A kötet 1956-os forradalmunk szegedi 
eseményeinek is egyedülálló mementója. Nátyi Róbert 
művészettörténész a  Szegedi Fiatalok Művészeti Kollé-
giumából világhírre jutott grafikusművész, Buday György 
munkásságát mutatja be új kötetében.

Tárlatok kicsiknek-nagyoknak
A Reök-palotában 150 alkotással június 29-ig várja látoga-
tóit a 43. Szegedi Nyári Tárlat. A Móra Ferenc Múzeum 
a jégkorszak világával ismerteti meg az ifjabb korosztályt 
több lépcsőben megnyíló kiállításán. A hódmezővásárhe-
lyi Tornyai Múzeum Kőnig Frigyes Munkácsy-díjas képző-
művész régészeti arcrekonstrukcióiból válogat, továbbá 
a  vásárhelyi butellák kultúrtörténetét tárja a  közönség 
elé. A csongrádi Tari László Múzeum különdíjban része-
sült az Év Múzeuma 2025 országos pályázaton. Az idén 
75 éves makói József Attila Múzeum a négy gyűjtemé-
nyi körét – a történeti, a néprajzi, a képzőművészeti és az 
irodalomtörténeti kollekciót – reprezentáló kiállítással 
ünnepel, amelynek 75 kiállított darabját lépésről lépésre 
a világhálón is bemutatják. marton árpád

Kulturális mozaik

Klebelsberg-emlékséta a Dóm téren
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Szeged-Csanád Grosics Akadémia

A szegedi futball  
faltörő kosa

Egész évben remek teljesítményt 
nyújtva végzett a  hatodik helyen 
a Szeged-Csanád Grosics Akadémia 
U17-es együttese a korosztály legma-
gasabban jegyzett osztályában. Kis 
szerencsével a  gárda akár előrébb is 
zárhatott volna, de elégedetlenségre 
így sincs ok. Sőt ez a  csapat volt az 
a mögöttünk hagyott bajnoki évben, 
mely bebizonyította, hogyan lehet 
ötvözni a  magyaros hagyományokat 
a modern futballal. 
– Ennek a klubnak a hagyományokra 
épülő képzési rendszer egyfajta sajá-
tossága. Mindez az életkori sajátossá-
gok figyelembe vételével megmutat-
kozik valamennyi csapatnál. Lényege 
az önfeledt, direkt támadójáték, ami 
egykor az Aranycsapatra is jellemző 
volt. Ezt szeretnénk Szegeden minél 
mélyebben meghonosítani. A  saját 
utunkat szeretnénk járni, aminek 

a  honi utánpótlásnevelés szempont-
jából is lesz jelentősége. Egyelőre ez 
még nem mutatkozik meg látványo-
san, de bízom benne, előbb-utóbb 
országosan is példát mutathatunk. Az 
U17-es csapat meglepetést okozott 
a hatodik hely megszerzésével. Úgy is 
mondhatjuk, hogy ez a  gárda a  sze-
gedi futball faltörő kosa, mely utat 
nyit a  minőségi képzés felé – hang-
súlyozta Takács Mihály. 
A szegedi központú akadémián az 
elmúlt év két meghatározó projektje 
a  klubépítés és szakmai munka fej-
lesztése volt. Ez utóbbi Makra Zsolt 
vezetésével eredményesen zajlott.
A klubépítés egyik alapköve az óvodás 
jelenlét megerősítése volt. A Szeged-
Csanád Grosics Akadémia immár 
tizennyolc intézményben bír valós 
jelenléttel, ez a szám a jövőben tovább 
bővülhet. Mindez azért is fontos, mert 
a gyerekek egészen kicsi korban meg-
szerethetik a játékot, családtagjaikban 
pedig erősödik a klub iránti kötődés. 
– Új utakat szeretnénk nyitni ezen 
a  területen is. Az óvodások számára 
fesztivált szerveztünk, ahol vala-
mennyi fiatal családtagjaival együtt 
vehetett részt egy igazi közösségépítő 
eseményen. A hozzánk kötődő embe-
reket szakmai és más programokkal 
is megszólítjuk. Idén a Grosics Szemle 
második száma jelent meg, a Grosics 
estek igazi közösségépítő hatással bír-
nak, ráadásul meghívott vendégeink 
megmutatják, el lehet érni az álmo-
kat – fogalmazott Takács Mihály, aki 
az elmúlt időszak eredményeivel kap-
csolatban a  biztos tulajdonosi háttér 
mellett az edzők munkáját emelte ki.

cs. á.

A hatodik helyen végzett az országos U17-es kiemelt 
bajnokságban a  Szeged-Csanád Grosics Akadémia, 
vagyis a  gárda tehetségközpontként nemhogy helytállt 
a papíron magasabban jegyzett akadémiák között, ha-
nem jópárat meg is előzött. Ezzel kapcsolatban fogal-
mazott úgy Takács Mihály utánpótlás sportigazgató, 
hogy ez az együttes a szegedi futball faltörő kosa.
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Bálint Sándort bemutató kiállítás 
nyílt Budapesten

A Szeged-Csanádi Egyházmegye Bálint Sándor életét és 
munkásságát bemutató vándorkiállítást hozott el Békás-
megyer-Ófaluba. A Szent József Házban rendezett tár-
latot április 3-án Szili András plébános nyitotta meg. Az 
eseményen Barna Gábor néprajzkutató, Bálint Sándor 
szellemi örököse tartott előadást. Barna Gábor arra buz-
dított: olvassuk néprajzi műveit! Bálint Sándor számára 
fontos volt a liturgia, fontos, hogy mi is szépen, a szim-
bolikáját jól ismerve éljük át.

Mirko Štefković tartott papi 
rekollekciót Szegeden
Április 7-én Kiss-Rigó László meghívására tartott papi 
rekollekciót Szegeden Mirko Štefković nagybecske-
reki püspök. A  vendég főpásztor előadásában az egy-
ház reformjáról beszélt, amellyel a szinodalitásról szóló 
püspöki szinóduson foglakoztak. Az előadása beveze-
tőjében rámutatott: a  szinódus a  strukturális reformról 
beszél, amelynek azt kellene eredményezni, hogy az egy-
ház közösségi, részvételi és missziós arcát megerősítse, 
miközben minden megkeresztelt ember meghívást kap 
arra, hogy aktív részese legyen e közös útnak. A nagy-
becskereki megyéspüspök, mint mondta, amikor értel-
mezni akarta, hogy „miből állna ez a reform”, vigasztaló 
szavakat talált Joseph Ratzinger bíborosnak, a  Hittani 
Kongregáció egykori prefektusának 1990-ben Rimini-
ben elmondott beszédében: „Ezért ami itt következik, az 

nem igazán az enyém, hanem az övé. Azt egyszerűen sajá-
tommá tettem, mert vigaszt és fényt kaptam tőle. Úgy a mai 
témánk a következő: milyen reformra van szüksége az egy-
háznak?”

A három részre szakadt Csanádi 
Egyházmegye történetét mutatják be
Millenium Csanadiense 1030–2030 címmel nyílt kiállí-
tássorozat, melynek megnyitóját május 14-én tartották 
a  temesvári Szent György-székesegyházban. A  tárlat 
válogatást kíván bemutatni abból, ami többnyire szét-
szórva és rejtve van a levéltárakban, múzeumokban vagy 
a könyvtárakban az ősi egyházmegyéről, és amit történé-
szek nemzedékei állítottak össze. A kiállítás fontos célja, 
hogy tájékoztatást nyújtson a keresztény-katolikus élet-
formáról, és ösztönözzön rá.
– Hálásak vagyunk mindazoknak, akik az elmúlt száza-
dok során élték az evangéliumot, és ebben példát mutat-
nak nekünk – fogalmazott az eseményen Pál József Csaba 
temesvári püspök.

Új fórum a jogtörténeti kutatás 
szolgálatában
Hazánkban komoly múltra tekint vissza az egyházjog 
magasszintű művelése. Ezt a  hagyományt viszi tovább 
a  frissen megalakult Magyar Kánonjogtörténeti Tár-
saság, amely Szuromi Szabolcs Anzelm nemzetközi hírű 
professzor kezdeményezésére Szeged-Csanád Egy-
házmegyei papokkal a  sorában alakult. A május 15-én 
megrendezett, első kerekasztal-konferencia hat előadója 
közül három a  Szeged-Csanádi Egyházmegye tagjai 
közül került ki. Topsi Bálint a katolikus iskola identitá-
sának kérdéseiről, Fazakas Attila Szent Ágoston szemi-
náriumáról, Negyela Zoltán pedig „A temetkezés a nyu-
gati és a keleti egyház fegyelme fényében” címmel tartott 
előadást. 

Apor Vilmosra emlékeztek Gyulán
A győri püspökségre menekülő asszonyokat védve 
kapott halálos sebet Apor Vilmos, aki 1918-tól 1941-
ig Gyulán szolgált plébánosként. 1945. április 2-án halt 
vér tanú halált, II. János Pál pápa 1997. november 9-én 
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avatta boldoggá. Emléknapja május 23-án van, ezt ünne-
pelték május 25-én a gyulai Nádi Boldogasszony-temp-
lomban. A  szentmisét bemutató Topsi Bálint csongrádi 
esperes plébános felidézte Apor Vilmos püspöki jelmon-
datát, mely így szól: a kereszt erősíti a gyengét és szelídíti 
az erőset. Apor életútja során alaposan megismerte ezt 
a keresztet, mondta Topsi Bálint. A kereszt jelenti a dia-
dalt, az igazi feltámadást az ember számára.

– A  Krisztus iránti mély szeretetből táplálkozva bát-
ran állt ki az igazságért, az Evangéliumért, az embere-
kért. Ez az elkötelezettség és szeretet olyan tanúságtétel, 
mely ma is inspirál minket, hogy fáradhatatlanul tegyük 
a jót akkor is, ha nehézségekkel küzdünk, akkor is, ha jól 
megy sorunk – mondta Topsi Bálint. A szentmisét köve-
tően a  templom előtti téren az Apor óvoda növendékei 
adtak műsort, majd a résztvevők koszorúkat helyeztek el 
a vértanú püspök szobránál.

Jelentős támogatást kapott  
ÁGOTA Falva

Az elmúlt három év során a  Pro Filii Alapítvány több 
mint 50 millió forinttal járult hozzá a gyermekvédelmi 
gondoskodásban élő fiatalok támogatásához. Az adomá-
nyokat egy ünnepélyes rendezvény keretében köszönték 
meg a  gyermekvédelmi komplexumban, ÁGOTA Fal-
ván. 

– A  tavalyi adományt az ÁGOTA Falván helyet kapó 
gyermektáborok fejlesztésére, a  szálláshelyek bővítésére 
fordítottuk 10 millió forint értékben. Az idei adomány-
ból pedig lepedőket, ágyneműszetteket, huzatokat és vas-
tag plédeket vásároltunk, hogy növeljük az itt táborozó 
fiatalok komfortérzetét – emelte ki Kothencz János, az 
ÁGOTA Közösség vezetője.
Várkonyi Andrea, a  Pro Filii Alapítvány kuratóriumi 
elnöke az eseményen hangsúlyozta, hogy a  családjukat 
vesztett gyermekek segítése a  világ legtermészetesebb 
dolga. 

Tizenegyedik évéhez ért 
a CsaládEgyetem
2014 őszén indították útjára CsaládEgyetem névvel 
azt a  komplex képzési programot, mely a  párkapcsola-
tok, családok egészséges működésének segítését tűzte 
ki célul. A programsorozat olyan témákkal foglalkozik, 
amelyek a hétköznapi életünkhöz szorosan és gyakorla-
tiasan kapcsolódnak. A szervezési és szakmai hátteret az 
Egyházmegyei CsaládKözPont munkatársai biztosítják.
Az elmúlt évek alatt összesen több mint tizenkétezer 
jelenléti részvételt regisztráltak a  programokon, illetve 
a felvett előadások körülbelül négyszázezer megtekintést 
értek el a YouTube-csatornán.
A CsaládEgyetem módszertani sokszínűsége lehetősé-
get nyújt arra, hogy az érintettek kiválaszthassák ebből 
a  kínálatból azokat a  programokat, amelyek hozzájuk 
témában, módszerekben a  legközelebb állnak, és akár 
több tanulási szinten is fejlődhessenek.

Több százezer rászorulót támogat 
a Szeged-Csanádi Egyházmegye

Szegeden a Gál Ferenc Egyetemen tartott sajtótájékoz-
tatót Kothencz János diakónus. A Szeged-Csanádi Egy-
házmegyei Karitász vezetője bemutatta az egyházmegye 
rendkívül sokrétű tevékenységét. Elmondta, intézmé-
nyeik ben többek között a  gyermek- és ifjúságvédelem 
feladatait, valamint a hátrányos helyzetben lévő családok 
támogatását végzik. A  karitászon keresztül az egyház-
megye szocio-karitatív tevékenységével segít rászoruló 
embereken: szociális programjaival az egyházmegye az 
elmúlt nyolc évben több százezer embert támogatott.
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Szent Imre herceg

Szent Imre herceg a magyar kereszténység hajnala „szent családjának” egyik tag-
ja volt, államalapító uralkodónk, Szent István király és felesége, Boldog Gizella 
bajor hercegnő fia. Kiváló nevelést kapott – mestere Szent Gellért, az első csa-
nádi püspök volt –, amelyből az erkölcsi, a katonai és a politikai tartalmak sem 
hiányoztak. Legendája szerint kötelességtudó, elkötelezetten keresztény és szűzi 
életet élt, feleségével együtt önmegtartóztatást fogadtak. Vadászbalesetben hunyt 

el 1031. szeptember 2-án. A magyar fiatalok védőszentje.
a képen látható szobor a budapest, xxi. kerületi szent imre téren található, alkotója lantos györgyi (2014) 

forrás: wikipedia.hu
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